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De vaste Commissie voor Sociale zaken en Werkgelegenheid1 voerde op 
14 september 1983 mondeling overleg met de minister van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid over HET BESLUIT DE OMROEPSECTOR, DE BEDRIJFS-
VERENIGINGEN EN DE ZIEKENFONDSEN ONDER DE WERKING TE 
BRENGEN VAN DE TIJDELIJKE WET ARBEIDSVOORWAARDEN COLLEC-
TIEVE SECTOR (kamerstukken 17600, hoofdstuk XV, nrs. 103 en 122). 

De minister was vergezeld van enige ambtenaren, te weten S. T. Duursma, 
M. A. Ruys, J. P. H. M. Schellart, P. A. Ubbens (WVC) en W. de Winne 
(WVC). 

Van de uitkomsten van dit overleg brengt de commissie als volgt verslag 
uit. 

' Samenstelling: 
Leden: Keja (VVD), Poppe (PvdA), Weijers 
(CDA), Kraaijeveld-Wouters (CDA), voorzitter, 
Beckers-de Bruijn (PPR), Spieker (PvdA), Moor 
(PvdA), De Korte (VVD), Gerritse (CDA), 
Buurmeijer (PvdA), ondervoorzitter, Toussaint 
(PvdA), Buikema (CDA), Rempt-Halmmans de 
Jongh (VVD), Leerling (RPF), Schutte (GPV), 
Groenman (D'66), Van der Vlies (SGP), 
Willems (PSP), Brouwer (CPN), Oomen-Ruijten 
(CDA), Ter Veld (PvdA), Paulis (CDA), Dales 
(PvdA), Ubels-Veen (EVP), Korthals (VVD), 
Linschoten (VVD). 
Plv. leden: De Grave (VVD), Worrell (PvdA), 
Hermsen (CDA), G. C. van Dam (CDA), Meijer 
(PvdA), Kombrink (PvdA), Van Erp (VVD), 
Cornelissen (CDA), M. P. A. van Dam (PvdA), 
Salomons (PvdA), Beinema (CDA), Hermans 
(VVD), Nypels (D'66), Eshuis (CPN), Wolters 
(CDA), Wöltgens (PvdA), Evenhuis-van Essen 
(CDA), Knol (PvdA), Kamp (VVD), Nijhuis 
(VVD). 

De heer De Korte (V.V.D.) wees erop dat het niet de eerste keer is dat 
gepoogd wordt de werknemers in de betrokken sectoren tot trendvolgers 
te maken. De argumenten daarvoor zijn echter steeds verschillend geweest. 
Aanvankelijk waren het budgettaire overwegingen, later waren de argu-
menten het streven naar een gelijke behandeling van werknemers waar het 
betreft de arbeidsvoorwaarden, terwijl daaraan nu is toegevoegd de 
toetssteen van het stichtingsakkoord. 

De opstelling van zijn fractie is steeds geweest dat de arbeidsvoorwaarden 
voor de betrokken sectoren geregeld zouden moeten worden in het licht 
van meer structurele wetgeving. Zolang deze wetgeving ontbreekt zou 
aansluiting gezocht moeten worden bij de ontwikkelingen in het particuliere 
bedrijfsleven. Dit nam niet weg dat ingestemd kon worden met het 
verzoek van de minister aan bedoelde sectoren om op vrijwillige basis de 
ontwikkelingen op het gebied van de arbeidsvoorwaarden binnen de 
collectieve sector te volgen. De heer De Korte constateerde dat de opstelling 
van zijn fractie over enkele dagen door de SER gevolgd zal worden. In dat 
advies zal naar voren komen dat de drie hier besproken sectoren in 
beginsel vrij moeten kunnen onderhandelen over het arbeidsvoorwaarden-
beleid. 

Waarom heeft de minister zo korte tijd voor de vaststelling van het uit te 
brengen advies door de SER deze sectoren tot trendvolger gemaakt? Het 
valt immers te verwachten dat de meer structurele wetgeving dit besluit 
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weer ongedaan zal maken, voor zover dit tussentijds niet zal zijn geschied. 
In de brieven van de bewindsman had dit lid geen redenen kunnen vinden 
die het genomen besluit zouden kunnen rechtvaardigen. Immers, de 
overeengekomen arbeidsvoorwaarden sluiten nauw aan bij het stichtings-
akkoord. 

Met betrekking tot de omroep-c.a.o. vroeg dit lid of toetsing hiervan aan 
het bedrijfsleven wel goed mogelijk is. Wat hiervan zij, gebleken is dat de 
prijscompensatie op kostenneutrale wijze is omgezet in arbeidsplaatsen. 
Bovendien kan gesteld worden dat deze ca.o. ook op andere wijze aangetast 
kan worden dan middels het onder de werking van de Tijdelijke wet 
arbeidsvoorwaarden collectieve sector te brengen. 

Resumerend merkte de heer De Korte op dat zijns inziens geen redenen 
aanwezig zijn die aanleiding zouden kunnen zijn voor het genomen besluit 
van de minister en hij verzocht de bewindsman derhalve genoemd besluit 
in heroverweging te nemen. 

De heer Gerritse (C.D.A.) herinnerde eraan dat zijn fractie in het debat in 
december 1982 er de voorkeur aan gaf de beheersbaarheid van de kosten 
van de drie sectoren te regelen in een structurele wet. Een tijdelijke wet 
behoort immers niet telkenmale verlengd te worden. Bovendien bepleitte dit 
lid namens zijn fractie in dat debat dat de betrokken sectoren zich zouden 
oriënteren op de arbeidsvoorwaarden voor de collectieve sector. 

Het besluit van de minister komt er naar zijn opvatting op neer dat te 
weinig rekening wordt gehouden met de eigen aard en bijzondere omstan-
digheden in deze sectoren. De onderhandelingsruimte en eigen verantwoor-
delijkheid worden gefrustreerd. Bovendien betreft het veelal meerjarige 
ca.o.'s, waarop inbreuk wordt gedaan. 

Dit lid had de indruk dat sprake is van een aantal misverstanden omtrent 
de waardering van de uitkomsten van de ca.o."Onderhandelingen. Voorals-
nog zag hij de elementen, die afwijken van de arbeidsvoorwaarden in de 
collectieve sector, onvoldoende redenen voor het genomen besluit. De 
tijdelijke wet arbeidsvoorwaarden collectieve sector loopt per 1 juli 1984 af. 
Nu het SER-advies binnen enkele dagen uitgebracht zal worden drong dit 
lid erop aan de structurele wetgeving ter hand te nemen. Ook de heer 
Gerritse vroeg de minister het genomen besluit te heroverwegen en de 
geschilpunten te bespreken met vertegenwoordigers uit bedoelde sectoren. 

De heer Buurmeijer (P.v.d.A.) zei geconstateerd te hebben dat de minister 
de uitkomsten van de ca.o."Onderhandelingen voor de drie in het geding 
zijnde sectoren getoetst heeft aan de arbeidsvoorwaarden voor de collectieve 
sector. Die toetsing heeft geleid tot het besluit deze sectoren onder de 
werking van de tijdelijke wet te brengen. Deze gang van zaken, aldus dit lid, 
is volstrekt in strijd met de uitkomsten van het debat dat in december 1982 
gevoerd is. Tijdens dat debat tekende zich een meerderheid af, uitsprekende 
dat bedoelde sectoren zich zouden richten op het particuliere bedrijfsleven 
waar het betreft het arbeidsvoorwaardenoverleg. Op grond daarvan werd 
de motie-Buurmeijer/Nypels (17 636, nr. 3) aangehouden. (Handelingen 
Tweede Kamer, zitting 1982-1983, blz. 1393). 

Dit lid wees er voorts op dat de drie sectoren conform het stichtingsakkoord 
hebben gehandeld. Immers, de prijscompensatie is aangewend voor 
arbeidstijdverkorting en voor rendementsherstel in brede zin. Als voorbeeld 
noemde hij de omroep-c.a.o., waarin bepaald is dat 1,84% gebruikt zal 
worden voor arbeidstijdverkorting en 0,44% aangewend zal worden voor 
knelpunten. 

Hij vroeg de minister uiteen te zetten wat verstaan moet worden onder 
de collectieve sector, welke mate van beheersing daarvan nodig is en 
welke instrumenten daartoe gebruikt kunnen worden. 

De heer Buurmeijer betreurde het dat de bewindsman, wetende dat een 
SER-advies aanstaande was, met zijn besluit daarop vooruitgelopen is. Dit 
kan toch niet de beterschap betekenen, die het kabinet de SER heeft 
beloofd! 
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Gelet op voorgaande overwegingen en op het feit dat deze drie sectoren 
op serieuze wijze het stichtingsakkoord hebben nageleefd, verzocht hij de 
minister het gewraakte besluit ongedaan te maken. 

De heer Nypels (D'66) zei bijzonder teleurgesteld en verbaasd te zijn over 
het genomen besluit van de minister. Niet alleen hebben de drie sectoren 
nauwlettend het stichtingsakkoord nageleefd, maar tevens gehandeld 
overeenkomstig de conclusies van het kamerdebat van december 1982 die 
door een meerderheid gedragen werden. De gronden voor het genomen 
besluit zijn aldus geheel afwezig, aldus dit lid. Daarbij komt nog dat, ook 
indien men zulks gewild zou hebben, het arbeidsvoorwaardenbeleid voor 
de collectieve sector slechts ten dele gevolgd had kunnen worden, daar dat 
beleid voor 1984 op dat moment nog niet was vastgelegd. Waarom is het 
SER-advies niet afgewacht, waaraan in december vorig jaar nog zoveel 
waarde werd toegekend door de minister? Waarom is niet geluisterd naar 
de argumenten die de betrokken sectoren hebben aangevoerd? 

De woordvoerder van de D'66-fractie drong er bij de minister op aan het 
genomen besluit te herroepen, dan wel op te schorten tot 1 juli 1984, opdat 
een meer structurele wetgeving in de plaats kan treden van de huidige 
tijdelijke wetgeving. 

De heer Leerling (R.P.F.) verklaarde voorstander te zijn van een beperking 
van de collectieve uitgaven. Dit streven dient echter niet gepaard te gaan 
met een uitbreiding van de overheidsbemoeienis. Naar zijn mening wordt 
onzorgvuldig gehandeld met het begrip collectieve sector. Is de minister 
bereid in te gaan op de vraag welke sectoren tot de collectieve sector 
behoren en op welke gronden? Tevens vroeg hij inzicht in de budgettaire 
effecten van het genomen besluit. 

Ook dit lid vroeg de bewindsman, ten slotte zijn besluit in heroverweging 
te nemen. 

Antwoord van de regering 

De minister van Sociale Zaken en Werkgelegenheid antwoordde dat het 
beleid van opeenvolgende bewindslieden van het ministerie van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid erop gericht is om te komen tot beheersing 
van de kosten van de collectieve sector en op een gelijke behandeling, 
waar mogelijk, van de werknemers in die sector. Onder collectieve sector 
zei de bewindsman te verstaan alle deelsectoren, die gefinancierd worden 
uit middelen, waarvan de overheid de omvang bepaalt. 

Het was de minister bekend dat binnenkort een SER-advies over het 
trendvolgerschap zal worden vastgesteld. Hij achtte het derhalve, mede in 
het licht van het kortgeleden gevoerde gesprek met de SER, niet juist om op 
de inhoud van het concept-advies in te gaan. Verschillende woordvoerders 
hebben gewezen op het navolgen van het stichtingsakkoord, door de drie in 
het geding zijnde sectoren, zo vervolgde de minister. Dat akkoord laat echter 
ruimte voor verschillende invullingen. De collectieve sector heeft één 
bepaalde invulling gekozen, in die zin dat een gedeelte van de prijscompen-
satie gebruikt zal worden voor arbeidstijdverkorting en een deel aangewend 
zal worden voor verlaging van de collectieve-lastendruk. In de drie sectoren 
ontbreekt evenwel de vermindering van de lastendruk. 

Interrumperend merkte de heer Buurmeijer op dat een deel van de 
prijscompensatie binnen de omroepsector aangewend is ten behoeve van 
een fonds, bedoeld om bestaande knelpunten weg te nemen. Die middelen 
zijn nog niet gebruikt. De heer Nypels wees er vervolgens op dat de twijfel 
die de minister heeft over het al dan niet aanwenden van een deel van de 
prijscompensatie voor verlaging van de collectieve lasten bij de omroep, in 
ieder geval niet betrekking kan nebben op de ziekenfondsen en bedrijfsver-
enigingen. 

De minister antwoordde dat binnen de omroepsector naast de door de 
heer Buurmeijer genoemde 1,84%, de overige 0,44% van de prijscompen-
satie eveneens is gebruikt voor de opvulling van de door arbeidstijdverkor-
ting vrijgekomen arbeidstijd in de vorm van het oplossen van knelpunten. 
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De minister antwoordde dat binnen de omroepsector naast de door de 
heer Buurmeijer genoemde 1,84%, de overige 0,44% van de prijscompen-
satie eveneens is gebruikt voor de opvulling van de door arbeidstijdverkor-
ting vrijgekomen arbeidstijd in de vorm van het oplossen van knelpunten. 
In de collectieve sector is voor 1983 een afspraak gemaakt, neerkomende 
op een gedifferentieerde herbezetting, variërend van 10 tot 60%; gemiddeld 
is dat 35%. 

Voorts duidde de minister aan dat in 1983 de sectoren bedrijfsverenigingen 
en ziekenfondsen geen maximering van de vakantietoeslag in de c.a.o.'s 
hebben opgenomen en dat het percentage met ingang van 1984 gesteld is 
op 8%. Ook van deze resultaten kan niet gezegd worden dat deze eigen zijn 
aan de omstandigheden van het werk. 

De bewindsman weersprak de opvatting dat het hier lichte afwijkingen 
betreffen ten opzichte van de voorwaarden in de collectieve sector. Er zijn 
hiermee aanzienlijke bedragen gemoeid. 

In de structurele wetgeving zal, naast de ruimte die er zal bestaan voor 
het onderhandelen over loon-en arbeidsvoorwaarden, een aantal uit-
gangspunten worden opgenomen. Er zal immers blijvend rekening gehou-
den moeten worden met de bijzondere verantwoordelijkheid van de overheid 
voor de omvang van de collectieve middelen. Mede daarom is een verschil 
in behandeling van werknemers binnen de collectieve sector voor de regering 
niet aanvaardbaar. 

De minister toonde zich ten slotte bereid vertegenwoordigers van 
werkgevers en werknemers uit te nodigen voor een gesprek ten einde te 
onderzoeken welke mogelijkheden er zijn om tot een oplossing te komen. 
Uitgangspunt blijft echter een gelijke behandeling van werknemers in de 
collectieve sector. Wellicht kan het gesprek leiden tot overeenstemming 
over de arbeidsvoorwaardenontwikkeling in 1983 en 1984; het principiële 
vraagstuk zal dan eerst aan de orde komen bij de behandeling van de 
structurele wetgeving, te verwachten in de eerste helft van het jaar 1984. 

Discussie in tweede termijn 

De heer De Korte stelde voorop het eens te zijn met de minister, waar het 
betreft het terugdringen van de collectieve lasten. Het tweede argument 
voor het genomen besluit, de gelijke behandeling van werknemers in de 
collectieve sector had, in algemene zin gesproken, eveneens zijn instemming, 
waaraan hij toevoegde dat in het concrete geval van deze drie sectoren 
nuanceringen moeten worden aangebracht. Er dient voldoende onderhan-
delingsruimte voor deze sector te zijn, met inachtneming van de historische 
achtergronden, die mede tot de c.a.o.'s geleid hebben. De 50%-rendements-
verbetering achtte dit lid een goed resultaat, met name gelet op de voorne-
mens van het kabinet voor 1984 op dit punt. 

Ook in het niet toepassen van de maximering van de vakantietoeslag zag 
deze woordvoerder voor de V.V.D.-fractie geen aanleiding voor het genomen 
besluit. Immers, ook de overheid heeft plannen om voor 1984 de maximering 
ongedaan te maken! 

Ter afsluiting zei dit lid dat, indien de minister het gesprek zal voeren 
vanuit zijn visie omtrent een strikt gelijke behandeling, dat gesprek weinig 
kans van slagen heeft. Hij stelde er dan ook prijs op dat de Kamer zal 
worden ingelicht over de resultaten van het gesprek. 

De heer Gerritse sprak de wens uit dat het gesprek een voor iedere partij 
bevredigend resultaat zal hebben. Daartoe is nodig dat ook de minister de 
nodige soepelheid in zijn opstelling zal betrachten. Hij sloot zich bij de 
vorige spreker aan waar het het verzoek betreft de Kamer in te lichten over 
de bereikte resultaten. 

De heer Buurmeijer meende dat het toegezegde gesprek door de minister 
open ingegaan moet worden. Hij verzocht de bewindsman dan ook in dat 
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gesprek voldoende ruimte te laten voor de vertegenwoordigers van de drie 
sectoren. Bovendien zou naar zijn oordeel het aanwijzingsbesluit niet 
geëffectueerd moeten worden voordat de Kamer over het resultaat van het 
gesprek heeft gesproken. Gaarne zag hij dat deze opvatting door de 
minister werd gedeeld. 

Waardering had de heer Nypels voor de toezegging van de minister 
alsnog in gesprek te treden met vertegenwoordigers van de drie sectoren. 
Hij zei voldoende vertrouwen te hebben in de kracht van de argumenten 
die door genoemde sectoren kunnen worden aangevoerd. De minister legt 
nogal sterk de nadruk op de gelijke behandeling van werknemers, zo 
vervolgde dit lid. Daarbij verliest de bewindsman uit het oog dat de 
omstandigheden in die drie sectoren niet gelijk zijn noch ten opzichte van 
elkaar, noch ten opzichte van de collectieve sector. 

In december 1982 sprak de Kamer de wens uit dat de betrokken sectoren 
zich zouden oriënteren op het bedrijfsleven. Deze wens is, blijkens de 
bijdragen van alle woordvoerders, in dit overleg bevestigd. De minister zou 
er goed aan doen hiermede rekening te houden, aldus de heer Nypels. 

De minister van Sociale Zaken en Werkgelegenheid antwoordde dat zijn 
streven naar een gelijke behandeling van alle werknemers in de collectieve 
sector niet inhoudt dat de arbeidsvoorwaarden op alle punten gelijk 
moeten zijn. Het gaat er met name om dat de ontwikkelingen zoveel 
mogelijk in grote lijnen gelijkwaardig zijn ten opzichte van de overige 
collectieve sector. Dit betekent dat op onderdelen uitwisseling mogelijk zal 
zijn. In de afgesloten ca.o.'s meende de bewindsman dat van een min of 
meer gelijke ontwikkeling geen sprake is. 

De betreffende ca.o.'s zijn aldus op eigen merites beoordeeld. In het 
komende gesprek zullen echter alle standpunten bekend zijn, met inbegrip 
van de plannen van de regering voor 1984. 

Met betrekking tot de vakantietoeslag merkte de minister op dat de drie 
sectoren voor de ca.o."Onderhandelingen verzocht zijn zich te oriënteren 
op de ontwikkelingen op dat punt in de collectieve sector, te weten een 
percentage 7V2 en een maximering. Omdat dit niet gebeurde en ook geen 
sprake was van een specifieke van de collectieve sector afwijkende situatie 
kon aanwijzing niet achterwege blijven. Binnen de marges van het stictv 
tingsakkoord heeft de overheid daaraan een invulling gegeven voor de 
collectieve sector. Daarnaar hadden de drie sectoren zich behoren te 
richten, zoals gevraagd in dit voorjaar. Het aanwijzingsbesluit krijgt eerst 
effect in het arbeidsvoorwaardenoverleg in 1984, zo vervolgde de bewinds-
man. 

Ondanks het feit dat de drie sectoren worden gefinancierd uit premie-
opbrengsten en omroepbijdragen behoren zij tot de collectieve sector. 
Immers, ook in dezen is sprake van financiering ten laste van de collectieve 
middelen. Bovendien bestaat er voor werknemers in deze sectoren geen 
wezenlijk verschil waar het betreft de positie op de arbeidsmarkt in vergelij-
king met werknemers in de overige collectieve sector. 

Nadere discussie 

De heer De Korte zei begrepen te hebben dat het aanwijzingsbesluit eerst 
in 1984 effectief kan worden. Indien echter spoed betracht wordt met het 
wetsvoorstel houdende tijdelijke voorzieningen met betrekking tot de 
bekostiging van de arbeidsvoorwaarden in de collectieve sector (kamerstuk 
16 505) kan de minister daarmede de beoogde doelstellingen verwerkelijken, 
zodat het genomen besluit opgeschort kan worden. 

De heer Buurmeijer vroeg de minister of deze bereid is zijn conclusies 
van het gesprek schriftelijk aan de Kamer mede te delen en geen uitvoering 
te geven aan zijn besluit, alvorens een debat over die conclusies heeft 
plaatsgehad. 
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De minister antwoordde dat genoemd wetsvoorstel hoogstwaarschijnlijk 
niet vóór 1 januari 1984 tot wet verheven zal zijn. Het besluit zal aldus van 
kracht moeten blijven tot het tijdstip waarop het wetsvoorstel als wet in het 
Staatsblad verschijnt. 

Het verzoek van de heer Buurmeijer zal worden ingewilligd, voor zover 
het debat kan plaatsvinden voor 1 januari 1984. 

De voorzitter van de commissie, 
Kraaijeveld-Wouters 

De griffier van de commissie, 
Van der Windt 
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